
Viii Perveli NIKOLOV 

Viii Perveli Nikolov s-a născut in Bulgaria, la Vidin, 
pe 4 mai 1 957, intr-o familie in care, pe linia maternă, 
strămoş i i  i-au fost vlahi de la sud de Du năre. 
A absolvit Facultatea de Arte din Plovdiv, secţia 
actorle, in 1 983, şi Universitatea de Artă Teatrală şi 
Cinematografică din Bucureşti, Facultatea de Regie, 
la clasa profesoarei Cătălina Buzoianu, in 1 998. 
În timpul fac u ltăţi i  a pus in scenă u rmătoarele 
spectacole: Domnul Punti/a şi sluga sa Matti de Bertolt 
Brecht, prezentat la Festivalul Artei Medievale de la 
Sighişoara şi Gala Tânărului Actor de la Costineşti 
in '95; Slugă la doi stăpâni de Goldoni, selectat la 
Festivalul de Regie de la Slobozia in '96; Noiembrie 

şi puţină iarbă de Antonio Gala; Femeia mării de 
Ibsen; Îmblânzirea scorpiei de Shakespeare; Cu 

uşile inchise de Sartre. La Teatrul Naţional "Vasile Alecsandri" din laşi a montat Aşteptându-1 
pe Godot de Samuel Beckett, Cine ajunge sus la fix? de Dumitru Solomon, Fata fără zestre 

de Ostrovski, Ultima noapte a lui Don Juan de Tudor Popescu şi Ursul de Cehov, spectacol care 
a obţinut Marele premiu "Radu Stanca" şi premiul pentru cei mai buni actori, acordat Roxanei 
Păun-Trifan şi lui Nicolae Ionescu la Festivalul Naţional de Teatru Studenţesc de la Sibiu, in 1 999; 
la Teatrul "Mihai Eminescu" din Botoşani a pus in scenă Bădăran ii de Goldoni; la Teatrul Dramatic 
din VI din - Canibalii după În largul mării de Slawomir Mrofek; la Teatrul Valah din Giurgiu - Transfer 
de personalitate de Dumitru Solomon; şi, recent, la Teatrul Mic din Bucureşti - Cimitirul păsărilor 

de Antonio Gala. 

Costin Manollu:  Care sunt primele dumneavoastră amintiri despre lumea teatrului? 

Viii Perveli  Nikolov: "Copilăria este patria omului" spune Antonio Gala în piesa Cimitirul păsărilor. La 
grădiniţă veneau actori-păpuşari, şi cred că atunci m-am îndrăgostit de teatru. Îmi place foarte mult să 
mă joc şi cred că un om de teatru trebuie să se joace până

_ 
la băţrâneţe. 

C.M . :  De ce aţi vrut să deveniţi actor? 

V.P.N.: Îmi plăcea să merg la teatru cu mama mea. Aşteptam să se tragă cortina şi să se întâmple un 
basm, o poveste, un Shakespeare, un Cehov. Misterul teatrului - ceea ce se întâmpla pe scenă şi cu 
mine ca spectator - m-a atras foarte tare. 
C.M. : Care sunt spectacolele sau filmele care v-au rămas in memorie din anii adolescenţei? 
V.P.N.: În adolescenţă, la Sofia, am văzut un spectacol după Tolstoi, montat de marele regizor rus 
Tovstonogov. Un spectacol pe care n-am să-I uit toată viaţa. Atunci am înţeles ce înseamnă şcoala rusă 
de teatru . De asemenea, mi-au plăcut filmele lui Alfred Hitchcock. Momentele lor de suspans, muzica. 
C.M.: Care a fost pentru Viii Perveli Nikolov primul contact direct cu teatrul profesionist? 
V.P.N.: În timpul liceului ,  la Vidin, am lucrat un colaj de texte shakespeariene cu un actor, Edmond 
Grozdanov. care m-a pregătit, m-a format pentru actorie. Atunci mi-am dat seama ce e teatrul profesionist. 



De la Edmond am învăţat că teatrul nu e numai profesie, ci mai ales iubire. Edmond mi-a zis: "În momentul 
când nu vei mai iubi teatrul ,  el te va părăsi". 
C.M.: Cum este şcoala de teatru din Bulgaria? Cum sunt examenele de admitere? Sistemul e asemănător 

cu cel din România ? 

V.P.N.: Sunt mari asemănări, pentru că ambele şcoli de teatru, din România şi Bulgaria, au fost influenţate 
de şcoala de teatru rusă. A fost un lucru bun ,  pentru că şi acum teatrul rus este unul de înalt nivel. Actorii 
români şi actorii bulgari sunt foarte buni .  Există şi deosebiri . Actorul bulgar are multă vână, are 
temperament, are energie. Actorul român are aceste calităţi şi ,  în plus, gândeşte pe scenă. Sunt 
extraordinari actorii care pot să armonizeze pe scenă gândirea şi simţi rea. 
C.M.: Cum aţi ajuns să studiaţi regia de teatru În România? 

V.P.N.:  S-a ivit o bursă la Universitatea de Artă Teatrală şi Cinematografică din Bucureşti. Am câştigat 
concursul şi de atunci a început o altă etapă în viaţa mea. Am avut noroc. Am întâlnit-o pe doamna 
Cătălina Buzoianu, o profesoară extraordinară. Ne-am înţeles foarte bine. Sper să nu o dezamăgesc 
prin ceea ce fac. 
C.M.: Care au fost alte mtâlniri importante pentru dumneavoastră, cu ce profesori, cu ce actori, cu ce 

oameni de teatru? 

V.P.N.:  Am avut profesori foarte buni. Mi-amintesc, fie-i ţărâna uşoară, de profesorul de scenografia Dan 
Jitianu. Nu ne învăţa numai scenografia, ci şi regie, povestindu-ne cum a lucrat cu regizorii ,  mai ales cu 
Alexandru Tocilescu. Ne vorbea şi despre importanţa muzicii .  Ne-a spus: "Nu muzica, ci muzicalitatea 
spectacolului e foarte importantă". De asemenea, îl preţuiesc pe domnul Virgil Petrovici , profesorul de 
ecleraj . La Teatrul Naţional din laşi, unde am început să lucrez din anul IV, am întâln it actori minunaţi, 
precum Florin Mircea, Emil Coşeru, Petru Ciubotaru. Mai recent, cu ocazia montării spectacolului 
Fata fără zestre de A.N. Ostrovski, am lucrat cu o mare actriţă: Mihaela Arsenescu-Werner. Desigur, a 
fost important şi lucrul cu colegii mei de promoţie. Am făcut spectacole şi am fost împreună la Sighişoara, 
la Costineşti. Din păcate, n-am mai lucrat cu ei după terminarea facultăţii . 
C.M.: Ce vă influenţează opţiunile, care sunt criteriile dumneavoastră atunci când vă opriţi asupra unui 

text pe care vreţi să-I montaţi? 

V.P.N.:  E o taină. În timpul lecturii unui text dramatic, se întâmplă ca textul să te §lPUCe de gât şi să 
nu-ţi mai dea drumul .  Aşa s-a întâmplat cu piesa Cimitirul păsărilor de Antonio Gala, pe care am 
descoperit-o în urmă cu şapte ani în revista "Secolul XX". lată că montez această piesă la Teatrul Mic 
din Bucureşti, cu actori mari , în frunte cu doamna Olga Tudorache, cea mai mare actriţă pe care am 
avut prilejul s-o cunosc. Repetiţii le cu doamna Olga Tudorache au fost ca un vis pentru mine, un vis din 
care n-aş fi vrut să mă trezesc. 
C.M.: Care este dramaturgul dumneavoastră preferat, de dramaturgia cărui scriitor vă simţiţi mai apropiat? 

V.P.N.:  Ca să nu supăr nici un dramaturg, voi spune un singur nume: Shakespeare. 
C.M. :  Aveţi un program, anumite piese de teatru pe care vreţi neapărat să le puneţi În scenă? 

V.P.N.:  Da. Am 1 O, 20, 30 de texte pe carE;! aş vrea să le montez. Un regizor depinde însă de opţiunile 
repertoriale ale directorilor de teatru, de banii care există pentru producţi i .  Din păcate, nu am un impresar 
care să se ocupe de programul meu, astfel încât să ştiu ce şi unde voi lucra în următorii doi-trei ani şi să 
mă gândesc doar la spectacole. 
C.M.: Dramaturgii români se plâng adesea că nu sunt suficient jucaţi. Care este situaţia În Bulgaria? 

V.P.N.:  La fel ca în România, după 1 989, dramaturgia autohtonă a fost uitată timp de câţiva ani. Între 
timp, au început să apară dramaturgi noi. Unul dintre ei, H risto Boicev, a luat de curând un premiu pentru 
piesa Colonelul pasăre, un text foarte bun .  Eu sunt foarte dornic sa. pun ln scenă piese noi. Mă bucur că 



l-am cunoscut pe regretatul Tudor Pope�cu şi că am montat Ultima dragoste a lui Don Juan la laşi . De 
asemenea, am făcut două spectacole cu texte scrise de Dumitru Solomon, care mi-a fost profesor de 
dramaturgie in anul 1 .  E foarte plăcut să poţi colabora cu dramaturgi i .  
C.M.: E bine ca un regizor să fie angajatul unui teatru? 

V.P.N.: Sunt de părere că un regizor nu trebuie să fie angajat intr-un teatru, pentru că in câţiva ani riscă 
să ajungă precum o apă stătută. Regizorii trebuie să se mişte, să întâlnească actori diferiţi. Desigur, e 
bine să existe o echipă, cu care pot fi duse la îndeplinire câteva proiecte, dar apoi schimbarea e necesară. 
Altfel se naşte stereotipia. 
C.M.: În ce măsură presa de specialitate, critica teatrală poate influenţa traiectoria profesională a unui 

regizor? 

V.P.N.: Într-o mică măsură. Desigur, nimeni nu e scutit de eşecuri. Un regizor ştie foarte bine când i-a 
reuşit un spectacol şi când nu. Esenţial e ca ştacheta să nu coboare sub un anumit nivel . Criticul de 
teatru face parte din famil ia teatrului .  La facultate, am lucrat cu doamna Ludmila Patlanjoglu şi un sfat 
bine intenţionat, o părere de la un critic competent sunt întotdeauna in ajutorul regizoru lui. Citind o 
cronică de teatru, profesionismul unui critic se vede imediat. Nu cred însă că aceeaşi exigenţă trebuie 
manifestată şi faţă de spectacolele de la Teatrul Naţional din Bucureşti sau de la Teatrul "L.S. Bulandra", 
şi faţă de cele de la Giurgiu, Tulcea sau Turda. 
C.M.: Un concurs, o audiţie este o formă potrivită pentru alegerea unui actor? 

V.P.N.: Audiţia nu-mi place. Mi se pare o formă de concurs neconcludentă. Prefer să văd actorii în alte 
spectacole şi abia apoi să-i aleg pe cei care mi se par potriviţi pentru spectacolul pe care urmează 
să-I fac. Până acum aşa am procedat. De exemplu, pentru Cimitirul păsărilor aveam nevoie de o actriţă 
foarte tânără, care să aibă aerul unei adolescente. Am fost şi am văzut mai multe spectacole la Studioul 
"Casandra" al Universităţii Teatrale şi Cinematografice şi apoi am ales-o pe Angela Munteanu,  care e 
studentă în anul IV. Imediat după intrarea ei pe scenă, in spectacolul Lecţia de engleză, i-am şoptit 
scenografului Nicolai Mihăilă: "Pe ea o căutam". 
C.M.: Care trebuie să fie relaţia regizor-actor În timpul repetiţii/ar? 

V.P.N.:  Eu mă îndrăgostesc de actorii cu care lucrez. Atmosfera în timpul repetiţiilor trebuie să fie ca 
intr-o fami lie in care relaţi ile sunt cordiale. Slavă Domnului, până acum aşa a fost. 
C.M.: Dintre actorii români de azi, către cine se Îndreaptă simpatia dumneavoastră? 

V.P.N.: În primul rând către actorii foarte mari care joacă în spectacolul cu piesa Cimitirul păsărilor. Olga 
Tudorache, o actriţă cu o generozitate imensă, Mitică Popescu,  Dan Condurache, Adriana Şchiopu şi 
Mihai Bica, despre care cred că va face o carieră importantă in teatrele bucureştene. Aş vrea să am 
ocazia să lucrez cu actori precum Valeria Seciu, Ştefan Iordache, Gheorghe Dinică, Alexandru Repan, 
Victor Rebengiuc, Mircea Albulescu , dar cine n-ar vrea să lucreze cu ei? Mi-ar plăcea să mă pot întâlni 
şi cu actorii tineri şi talentaţi din generaţia mea. 
C.M.: Vă gândiţi la reacţia publicului atunci când pregătiţi un spectacol, la succesul sau insuccesul unui 

personaj sau al unei scene? 

V.P.N.:  Întotdeauna mă gândesc la public, dar nu fac spectacole pentru un anumit public. Dacă spectacolul 
e bun ,  orice spectator îl va înţelege şi-1 va aprecia. 
C.M.: V-aţi răspuns vreodată la Întrebarea: .. ce sens are teatrul acum, in lumea fn care trăim"? 
V.P.N.:  Teatrul e un pas spre altceva. Un spectacol bun e un vis frumos, unul prost e un coşmar_ 

Q� HANOUlJ 


